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ZPRÁVA SENIORÁTNÍHO VÝBORU PRO KONVENT PRAŽSKÉHO SENIORÁTU  
  
Seniorátní výbor (dále jen SV) informuje konvent o činnosti Pražského SV od listopadu 2021 do října 2022 
(oddíly 1-9). 
 
1. ŽIVOT SENIORÁTU 

První rok SV v novém složení. Nový senior Matěj Opočenský, dva noví aktivní náhradníci z řad laiků 
Tomáš Vokatý a Petr Štulc a jeden aktivní náhradník z řad farářů Jaroslav Pechar. Vzhledem k tomu, že 
náhradníci mají v rámci SV tradičně silné slovo, jde o výraznou proměnu SV navíc posílenou změnou na 
pozici seniora. Současná sestava Daniel Heller (kurátor), Jan Mašek (1.náměstek), Tomáš Fendrych 
(2.náměstek) a David Balcar (konsenior), Lenka Ridzoňová, Pavel Kalus (náhradník) + výše zmínění tvoří od 
začátku docela pestrý mix zkušeností. Jak z prostředí tradičního evangelického, tak sekulárního. 

Chvíli trvalo než jsme se seznámili a rozdělili si základní úkoly a patronáty. Mnohé věci se stále 
zabíhají a ještě budou. Únorový dvoudenní výjezd na Hvozdnici, kdy jsme hledali hlavní témata práce 
seniorátního výboru a jakési “sebepochopení” ale pomohl a ukázal různé pohledy na práci SV. 
Dobrodružnými debatami a také časovou náročností jsme nakonec dospěli ke snaze najít ideální cestu mezi 
aktivním přístupem (předkládáním vizí/idejí/atd.) a jakýmsi administračně-defensivním, kdy SV řeší 
zejména vzniklé potíže v seniorátu. První rok myslím prozkoušel všechny z nás, čeho jsme vlastně schopní a 
kolik času můžeme SV věnovat. Přiznám se, že míra práce pro SV výrazně překročila má očekávání. A i přes 
to, že SV podle mě funguje maximálně jako tým, a že rozdělení témat práce se snažíme držet a patronátní 
vztahy zodpovědně pěstovat, stejně jakási představa a důvěra, že “úřad seniora” to nakonec nějak zařídí, je 
vlastně obdivuhodná, ale nereálná. 

V tomto prologu ještě zmíním, jaká témata jsme si zvolili jako klíčová: Zbožnost a misie, Péče o děti, 
Péče o mládež, Patronství, Provázení výpomocných kazatelů, Varhaníci, Péče o seniory, Koncepce sborů již 
existujících, Nové sbory, Jídlo pro lidi v sociální nouzi, Pražská Diakonie ČCE, Spolupráce s mimopražskými 
sbory a Komunikace a spolupráce. Ke každému z témat jsou přiřazeni dva i více členů SV. Systém práce je 
stále v záběhu a jsme na začátku, nicméně se budeme snažit, přilákat další spolupracovníky, kteří by nám v 
těchto tématech pomáhali. V některých tématech jsme ale podnikli první kroky. Bude-li zájem, mohou být 
zmíněné v rozpravě. Během příštího roku se budeme snažit vytvořit konkrétnější plán, co bychom v těchto 
tématech chtěli podniknout. 

Jarní konference nakonec proběhla až 12.5.2022 na Smíchově. Tématem bylo právě představení 
práce SV, snaha sborům pomoci při přípravě rozvojových plánů a ukázat příklady dobré praxe, které se v 
rámci seniorátu dějí. Konferenci i s jejími příspěvky připravila pověřená pracovní skupina ve složení Petr 
Štulc, Matěj Šulc, Maroš Klačko, Anna Pokorná a Matěj Opočenský. Účast byla slušná, minimálně 50 lidí. 
Skoro každý sbor seniorátu měl na konferenci zastoupení (z řad starších). Přišli také členové synodní rady a 
běžní členové pražských sborů různých generací. Konferenci jsme vyhodnotili jako úspěšnou. 

Seniorátní den proběhl později než je obvyklé. V neděli 2. října v Roztokách. Den měl poněkud 
netradiční téma Zažít seniorát jinak a po úvodním slově Matěje Opočenského, co že to vlastně ten seniorát 
je, jsme se rozdělili do skupin a v nich pojmenovávali aktuální témata, která nás trápí. V druhém kroku jsme 
se společně dohadovali, zda na ně církev má nějakou odpověď či nemá, nebo je dokonce zametá pod 
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koberec. Nakonec z debaty vyplynulo, že se chceme podobně spolu bavit častěji, v rámci generací i v rámci 
různých zbožností a zkušeností. Další část programu pak byl koncert Ridiny Ahmedové a její hlasová dílna. 
Účast na seniorátním dni nakonec nebyla moc velká. Většina byla z Roztok a okolí. Celkově nás mohlo být 
něco přes 40 let. Klademe si otázku, jak seniorátní den zatraktivnit a k čemu nám vlastně slouží. 

Červnová rekreace pro seniory proběhla s úspěchem a můžete si o ní přečíst v samostatné zprávě. 
Děkujeme Jaromírovi Strádalovi, Leonardovi Tecovi a Pavlu Kalusovi. 

Setkání kurátorů při psaní této zprávy ještě neproběhlo. Setkání je připraveno na 5.11. a 
svolavatelem a organizátorem je seniorátní kurátor Dan Heller.  

Vizitace se od posledního konventu konaly ve sborech ČCE Braník, Libčice. 
 
2. DŮLEŽITÉ PERSONÁLNÍ ZÁLEŽITOSTI MEZI KONVENTY 

Staronově zvolení faráři a farářky seniorátu byli: Jiří Ort, Petr Špirko, Tomáš Trusina, Dalibor 
Antalík, Michal Šourek, David Balcar. Od října 2022 je Anna Pokorná farářkou nového roztockého sboru 
(na úvazek 0,5), a zároveň první farářkou sboru na Smíchově (na úvazek 0,5). 

Novými kurátory a kurátorkami sborů seniorátu se stali Jiří Fojtů (Soběhrdy), Michal Janeček 
(Vinohrady), Jana Minaříčková (Smíchov) 

Administrací sboru na Jižním Městě byl pověřen Jaroslav Pechar a sboru Sedlec-Prčického Josef 
Bartošek. Dalšími administrovány sbory jsou: Střešovice, Škvorec a Zruč nad Sázavou.  

Ze sborů do jiných seniorátů odešla Pavla Jandečková či na rodičovskou dovolenou Maroš Klačko. 
Oběma moc děkujeme za dobrou práci ve sborech Sedlec-Prčice a Smíchov. Pavla neúnavně rozvíjela 
činnost v jednom z nejvzdálenějších a nejmenších sborů našeho seniorátu a Maroš Klačko spoluvedl velmi 
úspěšně komplikovanou rekonstrukci kostela na Smíchově a v týmové spolupráci vytvořil v kostele 
Komunitní prostor. Na oba je možné navázat a jsem rád, že jak Anna Pokorná či Josef Bartošek se tohoto 
navazování chopili. Seniorátním farářem přestal být k poslednímu dni měsíce srpna Karel Müller, který 
nastoupil jako kaplan na školy EA. Také jemu děkujeme za vytvoření struktury pro práci faráře pro mládež.  
 
3. ROZVOJOVÉ PLÁNY 

SV hecuje sbory, aby připravily rozvojové plány. Tuto snahu jsme směřovali na jarní konferenci, ze 
které vyplynulo několik úkolů. První z nich byl, aby SV připravil seznam facilitátorů, kteří by pomohli sborům 
provést je takovým plánováním. Facilitátory máme a máme radost, že se ne málo menších i velkých sborů 
pouští do této práce. Chceme povzbudit i ostatní sbory. 
 Je velkou neznámou, jak energetická krize, církevní odvody, ale také “po-covidový” stav zamává se 
sbory PS. I v pražských sborech sledujeme rostoucí obavu a občasné napětí, na druhou stranu máme 
dobrou mysl, neboť sbory o své budoucnosti přemýšlí zodpovědně a solidární prostředky pečlivě 
shromažďujeme.  

Hlavní strategií seniorátu zůstává “udržet farářské úvazky na sborech co nejvyšší a co nejdéle, a 
spořicí a ústupové strategie uplatnit až tam, kde je nedostatek financí velmi blízký”(Zpráva SV 2021). Užší 
spolupráce mezi sbory je diskutována na benešovsku a mezi sbory Horní Počernice a Škvorec. SV se snaží 
tyto sbory prostřednictvím patronů provázet.  
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4. ROZTOKY: NOVÝ SBOR NA MAPĚ PRAŽSKÉHO SENIORÁTU 
Od posledního zasedání synodu má ČCE nový sbor v Roztokách. Děkujeme za vydatnou podporu 

Adamovi Csukásovi a mnohým dalším. Na prvním sborovém shromáždění 18.9.2022 bylo zvolené první 
staršovstvo sboru a také na poloviční úvazek farářka Anna Pokorná. Gratulujeme roztockým a radujeme se s 
nimi. 
 
5. ZRUČ: ZRUŠENÍ SBORU, PLÁN NA VYUŽITÍ BUDOVY 

Poslední zasedání synodu také rozhodlo o zrušení sboru ve Zruči nad Sázavou. Přesto válečná 
situace a uprchlická vlna paradoxně vlila do zručského kostela nový život. Za vydatné podpory několika 
sborů (Vršovice, Střešovice, Salvátor) a mnoha jednotlivců z ČCE i mimo ni se podařilo nashromáždit 
dostatek prostředků na rychlou rekonstrukci dvou bytů, kde od konce dubna bydlí 7 uprchlíků a od října 8 
(6 žen a dvě starší děti). 

Sbor čerpá prostředky od kraje v nemalé výši a může si tak dovolit dále byty opravovat. Například 
bezpečnostními dveřmi, či novým kotlem a postupným zateplováním a vybavením. Navíc se uprchlice 
nádherně starají o prostor kostela i zahrady. I když sbor bude ke konci roku zrušen a převeden pod správu 
SV, vypadá to, že minimálně na nějakou dobu se v něm bude bydlet a neměl by být ztrátový. Velké 
poděkování patří Antonínu Kouhoutovi, poslednímu aktivnímu členu sboru, který se po celou dobu stará o 
rekonstrukci a poté i o uprchlíky. 

Vedle tohoto mimořádného projektu běží dlouhodobá práce komise nad využitím této nemovitosti. 
Komise měla během roku 2022 vypracovat projekt, ale z důvodů uprchlické krize projekt jen započala. 
Komise se se sešla 3x. Proběhlo ale dlouho připravované setkání s místními aktéry (zástupci samosprávy, 
neziskového sektoru, vzdělávacího sektoru, i sociálních služeb města a kraje, přišla také šéfka MASky a 
několik dalších lidí z regionu, například farář z ŘKC). Po prohlídce kostela a zahrady jsme se pustili do 
přemýšlení nad využitím. Data teprve zpracováváme, podobně jako technické zprávy, které jsme získali od 
našeho POST, ale už v tuto chvíli tušíme, že by kostel mohl být zajímavou příležitostí jak propojit církev a 
společnost. Ještě jednou děkujeme všem, kteří zručskému kostelu a skrze něj několika uprchlíkům pomohli. 
Velký dík patří také Zdeně Skuhrové, která vede účetnictví. 

 
6. SENIORÁTNÍ VÝBOR A JEHO SPOLUPRACOVNÍCI 

Seniorátní výbor zpráva představuje zejména ve svém úvodu. Patří k ní ale ještě informace o 
rezignaci na členství ve výboru. K datu letošního konventu rezignuje na pozici 1.náměstka Jan Mašek, který 
je už roky pevnou součástí SV. Bude těžké jeho pracovní invenci nahradit. Zkušenosti, klid, vhled do 
hospodaření seniorátu, i správa webu a mnoho dalších zdánlivě drobných úkolů budeme muset rozdělit 
mezi více členů výboru a někoho nového. Chtěl bych mu moc a moc poděkovat i za pečlivost s jakou 
přistupoval k mnoha akcím, kterými ho SV pověřoval. Přejeme mu Boží požehnání v další práci v dejvickém 
sboru a věříme, že někdo vhodný na jeho práci naváže.  

Dalšími klíčovými spolupracovníky SV jsou zejména seniorátní účetní Olga Poláková, které patří 
obrovský dík, bez jejich služeb by senior a seniorátní kurátor těžko zvládali úřad. 

Od února do konce září pracovala pro seniora pastorační pracovnice Kristýna Malíšková Pilecká. A 
spolupráce byla výtečná. Během její práce ji ale oslovila vikariatní komise a nabídla jí vikářskou praxi. 
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Kristýna tuto nabídku přijala a SV, byť byl najednou ve složité situaci, se z jejího rozhodnutí radoval. Místo 
ní od začátku října nastoupila Marika Vojtíšková, presbyterka sboru ve Vršovicích a spolupráce se rozjela 
dobrým tempem. Oběma pastoračním pracovnicím patří také veliký dík. Dalším spolupracovníkem je 
Jordan Tomeš, který jako virilní člen SOMu za faráře částečně nahrazuje práci Karla Müllera a je dobrou 
spojkou mezi SOMem, SV a ostatními faráři. 

Neformální patronáty členů a náhradníků SV nad jednotlivými sbory seniorátu jsou v mnoha 
případech dobrým a funkčním nástrojem doprovázení sborů a jejich klíčových pracovníků, ale rozhodně se 
vždy nejedná o bezproblémové doprovázení.  

Cyklus pastorálních konferencí (= pravidelných měsíčních porad duchovních) měli ve školním roce 
2021/22 na starost Matěj Opočenský, Dalibor Antalík a Magdalena Trgalová. větší část setkání se 
uskutečnila hybridní formou, závěrečné červnové setkání proběhlo formou výjezdního zasedání u manželů 
Hejzlarových v Čími. Od dalšího školního roku nastoupila trojice Alžběta Hanychová, Martin Sabo a Josef 
Bartošek. 

Revize hospodaření proběhly pouze ve dvou sborech: Dejvice a Strašnice. Byla rovněž vykonána 
revize seniorátního hospodaření. Tým revizorů pracoval ve složení: Jana Minaříčková, Zdena Skuhrová, 
Jaroslav Günter, Štěpán Nadrchal, Pavel Stolař a Jakub Šilar. Eva Svobodová na svou funkci ze zdravotních 
důvodů rezignovala. Všem revizorům děkujeme. Zejména proto, že byli svoláni až v září a velmi hbitě se 
pustili do práce. Výsledky jejich revizorské práce jsou shrnuty v tisku ………… 

SV se snažil reagovat na výstupy z revizí seniorátního hospodaření za rok 2021. Pověření členové SV, 
účetní, revizoři PS se sešli a připravili Zakládající listinu fondu Nekostel. SV následně zvolil správní radu 
tohoto fondu (v tuto chvíli: Tomáš Vokatý, Jakub Helebrand, Saša Jacobea a jedno místo je ještě volné). 
Také jsme se domluvili s Karlem Müllerem na správě věcí nakoupených z grantů pro Pastoral brothers. 
Inventura bude probíhat každý rok. Účetně povede záznamy seniorátní účetní Olga Poláková, podklady jí 
připravuje Karel Müller, kontrolu nákupu provádí oba statutáři seniorátu. Budeme se i dále snažit splnit 
požadavky seniorátních revizorů. 

   
7. SENIORÁTNÍ ODBOR MLÁDEŽE (SOM) 

Jedním z klíčových témat SV bylo a je spolupracovat se SOMem a podporovat jeho činnost. Chceme 
moc ocenit práci současného SOMu, který organizuje mnohé akce pro konfirmandy a mládež. Snažíme se 
komunikovat více než v předchozích letech a najít trochu jiný formát spolupráce s SV. Jsem moc rád, že se 
nakonec se zástupci mládeže podařilo probrat i reformu církve, byť to bylo narychlo. Moc jim za jejich 
energii děkuji.   

Hledání faráře pro mládež po odchodu Karla Müllera se SV snažil promýšlet další fungování 
seniorátní mládeže. Nakonec se ukázalo, že o tuto službu na poloviční úvazek má zájem farářka Anna 
Pokorná, se kterou SV začal intenzivně jednat. SV připravil její volbu už na toto zasedání konventu. Práce 
by se zhostila od 1.10.2023. Do hledání faráře pro mládež byl zapojen SOM a opět jim děkuji za spolupráci.  
 
8. DALŠÍ ČINNOST SENIORÁTNÍHO VÝBORU A JEHO ČLENŮ I SPOLUPRACOVNÍKŮ 

Seniorátní výbor se kromě záležitostí zmíněných výše a v jiných tiscích věnoval mnoha pravidelným i 
aktuálním záležitostem a úkolům, např.: 
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- průběžná podpora menších sborů, ale obecně sborů, kde dochází k napětí. Bohužel musíme konstatovat, 
že se SV mnohdy napětí snižovat nedaří. A senior na základě roční praxe sám pro sebe konstatuje, že pnutí 
ve sborech je zcela nezávislé na tom, zda je někdo zasloužilý člen církve, či členem novým. Linie sporů často 
běží po naprosto iracionálních linkách, kdy zpěv Písně přijď již, přijď Duchu smíření vyvolává v účastnících 
sporů nutkání střílet. Druhým poznatkem seniora je, že je zcela jedno jestli se jedná o velký či malý sbor. V 
obou typech sborů to vážně všechny bolí a vytváří krátery na dlouhá období. Pro malé sbory může být ale 
napětí fatální. Senior by rád apeloval na moudrost všech členů i ve sborech nerozhádaných. 
- průběžná podpora projektu Jídlo pro potřebné. Projekt v covidové době malinko uvízl. V tuto chvíli se 
rozdává chléb v blízkosti Nádraží Holešovice. Nicméně se nám možná podaří opět nastartovat i vaření 
polévek a to v prostorách, které budou více než vyhovující. Coming soon! Všem sborům, kteří se do této 
akce zapojily patří veliké poděkování. 
-  průběžná podpora misijních projektů Pastoral Brothers a Nekostel. Děkujeme PB za osvětu, šíření víry i 
za reprezentaci církve. Zvláště pak blahopřejeme k medajlím od předsedy senátu. I tento rok projekt PB 
získal ze Skotska velkorysý grant na vybavení a financování celého projektu. Vzniká projekt Pastoral sister! 

Projekt Nekostel se nakonec rozjel do druhé sézony. Po první sezóně došlo v přípravném týmu ke 
změně. Z projektu odešli Pastoral Brothers a David Balcar. Naopak přišla Martina Viktorie Kopecká a tým 
budou doplňovat hosté (například Pavel Hošek). Hlavním realizátorem projektu je nyní Saša Jacobea. V 
týmu je dále Martin C. Putna, Saša Flek a hosté. Děkujeme Karlovi Müllerovi za rozjezd tohoto projektu. 
-  výpomocní kazatelé: aktualizace jejich seznamu, jednání o jejich průběžné podpoře a doprovázení. 
Děkujeme Davidovi Balcarovi za podporu v této činnosti. 
- nově sloučené středisko Diakonie ČCE Praha a debata nad složením dozorčí rady 
- napsali jsme sborům dopis, který zjišťuje, jak sbory zacházejí se svým bytovým fondem. V lednu jsme na to 
navázali dalším dopisem, který vyzývá k transparentnosti a hospodárnosti: “Máme za to, že pokud bude 
hospodaření se svěřenými nemovitostmi pro členy sborů a církve zřetelné (transparentní), přehledné a 
odpovědné, budou i výzvy ke zvyšování obětavosti důvěryhodné. Je třeba vzít vážně, že členové sboru často 
sami platí nájemné výrazně vyšší než je ve sborových domech. A ptají se, proč tedy sbor těmto lidem 
bydlení de facto dotuje.” Chceme vyzvat sbory, které nám přehledy stále ještě nedodaly, aby tak učinily. 
- probírali jsme vizitační dotazník a práci s ním 
- debatovali jsme se zástupci ETF UK (Tabita Landová, Petr Sláma) 
- otevřeli jsme téma komunikace v seniorátu a prezentace. Chceme spustit nové webové stránky a 
hledáme, jak lépe sdílet akce, které sbory i seniorát pořádají. Cíl je vytvořit dvě oddělené komunikační linky. 
Po jedné budou proudit dokumenty správní povahy a druhou informace duchovní, kulturní, společenské.  
- zástupci SV byli pozváni na setkání s biskupem Malým v rámci synodálního procesu 
- tématem několika schůzí byla JJ a její reforma 
- opakovaně se na schůzích bavíme, jak nastavit systém odměn a podpory pro faráře 
- probíhá velmi důkladná práce na seniorátním archivu pod vedením Mirky Fůrové 
 
9. ZHODNOCENÍ A VÝHLED SENIORÁTNÍHO VÝBORU 

I přesto, že jsem nebyl nováčkem v SV, stejně mě překvapila šíře práce seniora a SV. Jako náhradník 
jsem to tak nevnímal a musím smeknout před předchůdcem. Mnohé složitosti jsme i přesto zdědili a jistě 
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jsme i za ten rok nasekali pár nových vlastních chyb. Za to, za co se lze omluvit, se omlouváme, to co jde 
napravit, se pokusíme napravit. Vesměs mě ale přijde, že na to v jaké době žijeme: stav zvykání si na 
globální koronavirovou krizi, válku na Ukrajině, uprchlickou krizi, energetickou krizi, environmentální krizi a 
krizi dialogu mezi generacemi, se naše sbory umí chovat odvážně a přinášet neotřelá řešení a nápady. 
Budují komunitní prostory, otevřené fary, připravily byty pro uprchlíky a nabízejí jim různé volnočasové 
aktivity, vytváří se mezisborové akce pro mládež, děti, seniory, což SV chce velmi podporovat, sbory 
opravují nemovitosti a doprovázejí své členy od malička až po závěr života. Mnohde kvetou hezká 
společenství, která lákají další. Pestrost je i v duchovní rovině. Jsou sbory konzervativnější i sbory 
liberálnější, ve zbožnosti vroucnější i civilní. Zdá se mi, že při troše velkorysosti a respektu mohou různé 
skupiny sdílet svoji víru i vedle sebe v jednom sboru, určitě pak v jednom seniorátu.  

SV se snaží nabízet seniorátní společenstevní strukturu, nejen tu administrativní, ale také osobní 
rovinu. Propojovat sbory, hledat, kde by si mohli sbory i faráři navzájem vypomoci. To vnímám jako úkol a 
motivaci do práce já osobně. Nenechat padnout menší sbory na periferii seniorátu a podpořit farářskou 
práci. Jedním z nástrojů je jasněji a zodpovědněji stanovovat náplň a délku farářských úvazků a s 
celoseniorátním přehledem přemýšlet, kam směřovat solidární prostředky. Přesto ale možnosti SV jsou 
omezené a vždy spíše na rovině konzultace či doprovázení. Držíme myšlenku, že sbory jsou zodpovědné za 
svou přítomnost i budoucnost. SV chce být ale nablízku. 

Myslíme si, že není třeba propadat žádnému pesimismu. Ostatně i šíře této zprávy ukazuje, jak 
živým seniorátem jsme, a jak nezaslouženě čerpáme z celé církve. V Praze a v našich sborem se koncentruje 
mnoho těch, kteří do Prahy přišli z jiných míst ČR. V tomto uvědomění by se měla ukazovat i odvaha 
vykračovat za hranice seniorátu a pomáhat tam, kde se práce děje, ale chybí například finanční prostředky. 
Čeká nás debata o reformě církve (seniorátů). SV připravil své stanovisko, které není zcela negativní, 
uvědomujeme si totiž, že je nutná debata o tom, co je obsahem práce SV. Jaké má úkoly. A zda současná 
očekávání od SV lze splnit a na jak velkém území. Svým stanoviskem chceme volat ne po formální úpravě 
církve, ale po reformě obsahové. Co vlastně chceme a jak moc jsme ochotni i skrze své sbory, senioráty a 
evangelickou církev sloužit věci Kristově. Přeci nejde v prvé řadě o sbory, senioráty, církev, ale o to zda jsme 
věrohodní v životě z evangelia jako jednotlivci i jako společenství. 
 


